
A nyírbátori fürdőző közönség leginkább húsvét hétfőt találta 
alkalmasnak fürdőlátogatásra, amikor is több mint négyszá-
zan élvezték a megújult szaunatér illetve medencék és azok 
élményelemei nyújtotta szolgáltatásokat. A húsvéti négyna-
pos hétvégén több mint ezer fürdőbelépőt vásároltak.
 A leállási időszakban a szakemberek teljesen felújították 
a beltéri medencéket, a gépészetet, a wellnessrészleget, így a 
szaunateret is. Nemcsak a medencefelületeket burkolták tel-
jesen újra, de ismét működik a tanmedence állítható mélységű 
rendszere is. Új öltözőszekrényeket szereltek be, és a fürdő-
zők legnagyobb örömére ismét működnek az élményelemek is 
a körmedencében. Folytatódnak a kedvelt szaunaprogramok, 
amelyek időpontjairól a Sárkány Wellness és Gyógyfürdő Fa-
cebook oldalán tájékozódhatnak az érdeklődők.

 A reggeli úszásra hétfőn, szerdán és pénteken fél 6 és fél 
8 között ismét lesz lehetőségük azoknak, akik úszóbérletet 
váltanak.
 A nyírbátoriaknak jelentős kedvezményt adnak a belépő-
jegyek és a bérletek árából is. Egy egésznapos felnőtt belépő 
alapáron 3600 forint , a Városkártyával 33 százalék kedvez-
mény jár, azaz 2400 forintba kerül a jegy. 
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A diákpolgármester-választás kampányzáró ese-
ményét április 14-én rendezték meg a művelődési 
központban. A fantasztikus hangulatú vetélkedőre 
szurkoló gyerekekkel telt meg, dübörgött a nézőtér, 
ahol több érdekes feladat várt a két jelölt, Albecz Be-
nedekre és Májer Dorkára, valamint kampánycsa-
patukra.
 A győztes Májer Dorka lett, alpolgármestere Al-
becz Benedek.
 – Elmondhatat-
lanul jó érzés, hogy 
megválasztottak. Elő-
ször a jótékonysági 
futballmérkőzést sze-
retném megvalósítani, 
amellyel a nyírbátori 
állatmenhelyet tá-
mogatnánk – mondta 
Dorka, akinek megbí-
zása egy évre szól.
 A diákpolgármes-
tert és a városi diák-
testületet az ismételt várossá válás 50. évforduló-
jához kapcsolódva április 30-án, a Városi Majálison 
iktatják be.

Polyák Dézi

Bő három hónap szünet után újranyitott a Sárkány 
Wellness és Gyógyfürdő.

Újabb várossá válásának ötvenedik évfordulóját ünnepli 2023-
ban Nyírbátor. A nagyközség, mely kulturális értékei okán egy-
kor nemcsak megyénkben, de országosan, sőt határainkon 
túl is elismerést vívott ki, napjainkra Szabolcs-Szatmár-Bereg 
egyik legdinamikusabban fejlődő városává vált.

KINYITOTT A SÁRKÁNY FÜRDŐ

MÁJER DORKA A 
DIÁKPOLGÁRMESTER

A több évtizedes, tudatos gazdasági fejlesztésnek köszönhetően ipari 
parkjába sorra települnek multinacionális cégek. Ennek eredménye, hogy 
a város gazdasága – politikai ellenszélben is – stabil alapokon nyugszik. 
Nyírbátor a környék legnagyobb foglalkoztatója, ma már a határaikon 
túlról is több százan járnak át ide dolgozni. Aki itt tervezi a jövőjét, szá-
míthat az önkormányzat támogatására. A fiatalok, akik itt képzelik el a 
jövőjüket, lakáshoz, lakhatási támogatáshoz, és ami fontos, versenyké-
pes bérhez juthatnak itt.
 Lapunk ünnepi számában az elmúlt ötven év történéseit elevenítjük 
fel a város jelenlegi és korábbi vezetőinek segítségével. Bemutatjuk, ho-
gyan lett a nagyközségből város, mely feltételeknek kellett megfelelnie, 
hogy korábbi címét új rangra cserélje. Máté Antal polgármester mellett 
megszólal elődje, Balla Jánosné, de visszaemlékezik az újabb várossá 
válás kezdeteire Levendáné dr. Lengyel Valéria megbízott tanácselnök, 
és a rendszerváltás utáni, első szabad választáson polgármesteri címet 
elnyert Petróczki Ferenc is. 
 Ünnepi mellékletünk a 6-11., a várossá válás félszázados évforduló-
jának programjai a 16. oldalon.

 NYÍRBÁTOR 50 ÉVE 
ÚJRA VÁROS
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TÖBB, MINT 2 MILLIÁRD ENERGIAMEGTAKARÍTÁSRA

Még csak az elején vagyunk az új évszá-
zad 20-as éveinek, de ezek az évek élet-
re szóló tapasztalatokra kényszerítettek 
bennünket. Jobb esetben életre szóló 
tanulságokkal is felvérteztek.  Ez a pár év 
megmutatta, és bizony kikényszerítette, 
hogy valóságos választásokat tegyünk 
fontos és kevésbé fontos értékeink kö-
zött. Előbb világjárvány, majd háború a 
szomszédban, és az utóbbi évtizedben 
már elfelejtett drasztikus áremelkedések 
döbbentettek, döbbentenek rá embere-
ket, szervezeteket, önkormányzatokat 
és országokat arra, hogy milyen könnyen 
tud összeborulni az addigi biztonságunk.
 Nézzük csak energetikai szempontból!
 Amikor 2022-ben, pontosabban 
már azt megelőzően előbb csak emel-
kedett, majd rakétaként kilőtt a villamos 
energia, a gáz és az üzemanyagok ára, 
pillanatokon belül térdre kényszerítette 
a fél országot.  Néha már nem az volt 
a tét, hogy mikor közlekedjünk az iszo-
nyúan magas üzemanyaggal hajtott 
autóinkban, hanem sok esetben a fűt-
sünk, vagy világítsunk, vagy talán egyik 
sem. Mert azért emellett még enni,  ru-
házkodni, stb. is kellene. Aki csak ekkor 
ébredt rá, hogy bizony vannak, lehetnek, 
sőt már korábban is voltak energiata-
karékosabb megoldások, nyilván csak 
a fejükhöz kaphattak. Mert pénz ezek 
megvalósítására már nemigen maradt.  
Pedig ez, az ilyen beruházás nagyon 
megéri. Sok pénzt lehet vele megtaka-
rítani. Csakhogy a sok megtakarításhoz 
sok beruházás, azaz sok pénz kell. Egy 

olyan időszakban, amikor egyébként is 
inkább forráshiány van.
 Akkor, mégis, hogy van az, hogy Nyír-
bátorban már több, mint 2 milliárd forint-
nyi energitakarékossági beruházással, 
rekonstrukcióval számolhatunk? Ez az 
összeg a vármegyei települések több-
ségénél több éves költségvetésnek felel 
meg. A válasz nem csupán annyi, mert 
Nyírbátor gazdag település. Nem csupán 

annyi, mert jól spórolnak. A válasz, hogy 
előre gondolkodtak. Több, mint tíz éve 
kezdődtek az energia megtakarítását cél-
zó rekonstrukciók és fejlesztések. 
 Máté Antal polgármester: „A város 
az elmúlt 10 évben iszonyú sok beru-
házást végzett, amiben már az elektro-
mos és a gázenergia felhasználásának 
a csökkentését céloztuk meg. Az volt a 
cél, hogy olcsóbb legyen a működésünk. 
Szerintem mindenki meg fog lepődni a 
városban, hogy hány közintézményünk 
tetején van napelem, vagy hány helyen 
van hőszivattyú. Ma már nemcsak min-
den önkormányzati intézményünkben 
használunk napenergiát, hanem bizo-
nyos állami intézmények tetejére is az 
önkormányzat telepített olcsó energia-
forrást. Beszélni kell a Magyar-angol 
Kéttannyelvű Iskoláról, a szakrendelőről, 
ahol azokkal a napelemekkel, hőszivaty-
tyúkkal fűtenek, amiket az önkormány-
zat telepített.”
 Olcsó, elkoptatott, de csak manap-
ság igazi értelmet nyert kifejezés az, 
hogy az a legolcsóbb energia, amit nem 
használunk el. Ha a téli bezárásokra 
gondolunk, ha a minden közintézmény-
ben, hivatalban bevezetett hőmérséklet, 
sok településen az éjszakai világítás kor-
látozására gondolunk, akkor már mind-
járt tudjuk, hogy mit jelent a kifejezés. 
Megdöbbentő élmény volt ráébredni 
az un. „bőség időszaka” után, hogy be-
robbant a „NINCS” fogalma is. Nos, ezt 
akarja elkerülni Nyírbátor. 

 Máté Antal: „jelentősen csökkentet-
tük, és a jövőben még tovább csökkentjük 
a felhasznált energiát. Ilyen a hőszigetelés, 
nyílászárók cseréje. 2023 végére, azzal, 
hogy az idősotthonban, a polgármesteri 
hivatalban és a Vár utcai szociális szol-
gálat központi épületében is megtörténik 
a hőszigetelés, kicserélik a nyílászárókat, 
minden közintézményünk passzív rend-
szere teljes lesz. Itt legalább 30 épületről 
beszélünk a 15 év alatt. A villamos energi-
ában pedig folytatódik a napelemprogram 
Idén még 8 épületre kerül fel napelem, de 
már korábban legalább 10 épületre tele-
pítettünk napelemeket. Ezen túl, s bizony 
ez a legköltségesebb is, a gázfűtéstől 
is szeretnénk függetleníteni magunkat. 
Ezeket a beruházásokat csak pályázatból 
tudtuk és tudjuk fizetni. Szerencsére ezt a 
programot is tudjuk folytani idén is. És van 
még a közvilágítás, ami kb. félmillió kw-ot 
használ el, és a fürdő, hasonló fogyasztá-
si adatokkal rendelkezik. Ezek százmilliós 
nagyságrendű tételek.” 

 Nos ennél, azaz a közvilágításnál 
jön elő, hogy Nyírbátornak van pénze. 
Pontosabban fontos az, hogy van pénze 
a városnak. S bizony pénzt csak pénzzel 
lehet megtakarítani. Lesz, sőt sok ut-
cában már led világítás van (jelzem sok 
más településen pedig sötét éjszaka, ki-
kapcsolt lámpákkal), s ez kb. 300 millió 
forintos beruházás. Ha a mai árakat néz-
zük két év alatt, ha a várható tendenciák 
szerint számolunk, 5 év alatt megtérül. A 
led fény, ami még jobban is világít, mint a 
korábbi, a hagyományos felét, vagy még 
annyit sem fogyaszt. A másik neuralgikus 
nagyfogyasztó a fürdő. Az ottani,  nape-
lemes fejlesztésre nyert uniós pályázatot 
a város. Ez is kész lesz még idén. Ezzel 
nagyjából a fürdő villamos energiájának a 
felét is napelemekből nyerik.
 A város célja, hogy gyakorlatilag 
teljesen függetlenítse a városi intézmé-
nyeket, épületeket a gázfűtéstől, ami 
csak tartalék, biztonsági fűtéslehető-
ségként maradna meg.             Nagy Miklós

Energetika 424 milló Ft
Napelemek 2023 év végéig, városháza, József 
Attila utcai óvoda, Iskola utcai óvoda, könyvtár, 
Oktatási Centrum, zeneiskola, konyha, régi 2.-es 
iskola, fürdő, Helyi termékek boltja, Járóbeteg 
szakrendelő, inkubátorház, Bentlakásos idősot-
thon, Sociális Szolgálat Vár utcai épülete
Talajszondás vagy hőszivattyús fűtés 550 milló Ft
városháza, kormányablak épülete, Oktatási 
Centrum, zeneiskola, inkubátorház, fürdő, Bent-
lakásos idős otthon
Homlokzatszigetelés, nyílászáró csere 920 millió Ft
szinte valamennyi önkormányzati tulajdonú 
épület 2023 év végéig
Közvilágítás korszerűsítés 300 millió Ft

Az ideiekkel együtt több, mint 2 
milliárd forint értékű, energia-
megtakarítást szolgáló beruhá-
zás zajlott le a városban.
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SZÍNHÁZI ZSIBONGÁS
Fantasztikus hangulat, hol gyermekkori élmények, hol három óra fel-
hőtlen nevetés, hol pedig a szerelem és a romantika tört utat magának 
a művelődési központ pódiumán az idei színházi szezonban.

Olyan ismert és elismert színészek jár-
tak Nyírbátorban, mint Beleznay Endre, 
Dósa Mátyás, Harmath Imre, Mikó Ist-
ván, Németh Kristóf, Oszvald Marika, 
Peller Károly, Pál Tamás, Rusz Milán 
és Venyige Sándor. Ebben az évadban 
közkedvelt előadásokon szórakozhatott 
a nagyérdemű. Repertoáron volt a Pá-
ratlan páros, Sissi, a magyar királyné, az 
Indul a bakterház és az Anconai szerelme-
sek című színdarab. Színházbérletet az 
évad elején 238-an vásároltak, így a 400 
férőhelyes teremben lehetőség nyílt a 
további helyek értékesítésére. A mű-
velődési központ munkatársainak nem 
kellett aggódniuk az üres székek miatt, 
hiszen minden előadás teltházas lett. 
Ugyanez várható május 9-én, a Meseau-
tó című előadáson, amelyre már elfogy-
tak a jegyek.
 A bérleten kívüli, népszerű darabok, A 
padlás és A miniszter félrelép is telt házzal 
zajlott, s a művelődési központhoz érke-
zett visszajelzések alapján mindkettő jó 
választás volt a közönség szerint.

 A gyermekszínházi évadra 667-en 
vásárolták meg a bérletet. Közismert 
darabok nyújtottak kikapcsolódást a 
gyerekeknek, mint a Rumini Ferrit-szige-
ten, a Cirkuszvarázs, a Lúdas Matyi, A min-
dentlátó királylány.
 Zsúfolásig megtelt a nézőtér már-
cius 7-én a Dumaszínházból ismert 
Hadházi László önálló estjén. Május 

3-án érkezik az egyik legnépszerűbb 
stand-upos, Kiss Ádám Világvégre című 
műsorával. A jegyeket a dumaszinhaz.
hu weboldalon lehet megvásárolni. Jú-
nius 17-én várható az Omega Musical 
Gyöngyhajú lány balladája, a bátori szín-
padon lesz az ExperiDance társulat.
 – A nyírbátori nézők elsősorban a 
könnyed vígjátékokat szeretik, illetve 
az ismert színészek is vonzóvá teszik az 
előadásokat. Ennek megfelelően alakít-
juk a következő színházi évadot, amire 
már kaptunk több ajánlatot is különböző 
társulatoktól – jegyezte meg Hadházi 
Anikó, a művelődési központ szakmai 
vezetője.

Polyák Dézi

HÚSVÉTI JÁTSZÓHÁZ – Évek óta várt és igen kedvelt prog-
ramja a nyírbátori kicsiknek, a most már egy ideje a Fedeles 
Lovarda területén rendezett Húsvéti játszóház. Húsvéthétfőn 
még a kissé barátságtalan időjárás sem tudta elriasztani a 
gyerekeket, akik nagy örömmel vetették bele magukat például 
a tojáskeresésbe, a lovaglásba, az állatsimogatásba, a kézmű-
ves foglalkozásokba.

ÚJRA NYITVA A KUCKÓ – Az Ifjúsági és Családi Kuckó is újra 
kitárta kapuit kicsik és nagyok előtt. A nyitórendezvényen, áp-
rilis 11-én a LEGO volt a főszerepben, de a gyerekek kipróbál-
hatták kedvenc játékaikat is, így a léghokit, a csocsót, a biliár-
dot. A zenés, tornás foglalkozások is hamarosan folytatódnak. 
Hétköznapokon három alkalommal, szerdánként és csütörtö-
könként 8 és 13 óra között, péntekenként 14 és 17 óra között 
tart nyitva. Igény szerint szombatonként is igénybe vehető a 
Kuckó, foglalás esetén az intézmény bérlése díjköteles. 
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AZ ÚJ HÁZIORVOS FÉL ÉVSZÁZADRA TERVEZ
A magyarországi viszonyokat jól jellemzi 
az is, ahogyan a háziorvosi ellátás alakul az 
országban. Manapság, főleg a kisebb tele-
pülések lakói feltehetően az esti imáikba 
is belefoglalják azt kérésüket, hogy a még 
éppen regnáló, akár a nyugdíjkorhatáron 
10-15 évvel is túlon dolgozó doktor ne-
hogy elmenjen nyugállományba. Pedig már 
régen megérdemelné. De akkor, ahogy sok-
sok település esetében beláthatatlan ideig 
(most éppen a soha erre a legvalószínűbb 
kifejezés) nem lesz, aki akármilyen pana-
szaival is meghallgassa az ember fiát-lá-
nyát. Mert vidékre nem megy orvosnak 
az ember. Még a kisebb vidéki kórházakba 
sem. Háziorvosnak pedig végképp nem. 
Ez lehet a jövedelem problémája, lehet a 
mostohább körülmények problémája, lehet 
a „távol a nyüzsgő világtól” problémája és 
sok más is. Mindegy is, a legnagyobb prob-
lémája annak a sokszázezer embernek van 
ebből, akire, ha már valamikor ránéz egy-
egy helyettesítő, amúgy saját körzetében 
is agyonterhelt doktor, akkor már szeren-
csésnek mondhatja magát. De az biztos, 
hogy este, netán éjjel, vagy korán reggel, de 
még délelőtt, rendelési időben sem talál-
koznak sűrűn a fehérköpenyes doktor bá-
csival, vagy éppen doktor nénivel .Ez tehát 
az általános, vidéki helyzet Magyarorszá-
gon. Ja meg az iszonyúan alacsony várha-
tó életkilátás. Ami nyilván összefügg ezzel 
is. Meg persze, más ezer körülménnyel, 
amiről nem itt kell beszélnünk. Elégedjünk 
meg annyival, hogy kijelentsük: ebben a 
helyzetben kifejezetten külön öröm, hogy 
Nyírbátorban, viszonylag egyszerűen és 
főleg megnyugtatóan sikerült megoldani 
a nyugállományba vonuló dr. Kovács Lajos 

utódlását. Ráadásul egy fiatal, reumatoló-
gus szakorvos, dr. Rozmaring Zita szemé-
lyében látszik garantálódni, hogy évtizede-
kig rendben lesz a körzet ellátása.
 A fentebb emlegetett várható alacsony 
életkorra is lehet magyarázat az, amit a fi-
atal háziorvos máris összedett itt, mint ta-
pasztalatot. Rozmaring Zita: „40-50  éves 
kor körül már rendkívül jellemző a magas 
vérnyomás, ami köszönhető az életmód-
nak és a munkakörülményeknek. Sok még 
a vércukor is, de sajnos a másik veszélyez-
tető, hogy magas a vérzsír tartalom is.”
 Igy első nekifutásra is látjuk, van itt 
mivel küzdeni, de nem csak az egészség-
ügynek. A felsoroltak (amit még folytatunk) 
eleve szemléletváltást igényelnének a táp-
lálkozásban, az oktatásban, a társadalmi 
együttélésben, a munkamegosztásban, 
a létező, vagy nem létező szabadidő el-
töltésében, az egészséges életmódban… 
na ezt is hosszan folytathatnánk, s vala-
mikor a sor második felében  következne, 
hogy alapos szemléletváltást igényelne az 
egészségügyi ellátásban. Kezdve mondjuk 
a megelőzésben. De ezzel megint ott tar-
tunk, hogy egyáltalán jussunk el a problé-
ma kimondásához. Ezt tegyük jó hangosan. 
Azután mondjuk ki a megoldás, vagy… le-

gyünk stílszerűek a probléma orvoslásának 
szükségességét. Ha legalább eddig elju-
tunk, akkor esetleg akkor még történhet is 
valami.  No, de nézzük a fiatalság optimiz-
musát! dr Rozmaring Zita: amikor kiszűrjük 
ezeket a rizikósabb betegeket, akkor őket 
az alapellátásban igyekszem minél jobban 
ellátni.
 Ha egyébként alig valaki, vagy szinte 
senki nem akar vidéki háziorvosként dol-
gozni, vajon mi hozta Nyírbátorba a kórházi 
szakorvosként dolgozó Rozmaring doktor-
nőt? Nos persze, kicsit ott van emögött is 
a szerelem. De nagyon nem csak ez! Egy 
reumatológus a mozgásszervi ügyek spe-
cialistája, de ez egyúttal eléggé beszűkíti 
a működését. Ha valaki a gyógyítás szé-
lesebb spektrumával szeretne foglalkoz-
ni, és kiteljesedni, már inkább érdemes 
háziorvosnak állnia. Egyébként pedig sok 
tekintetben lehet izgalmas a háziorvoslás 
– vallja doktornő is, hiszen egy háziorvos 
kénytelen sok esetben egyedül dönteni. 
Nagyon nem támaszkodhat egy kórházi 
teamre. Itt nagyon lényeges dolog, hogy 
mekkora szakmai tudásra alapozva hoznak 
döntéseket rólunk, hová és mikor irányíta-
nak tovább. Ugyanakkor Rozmaring dok-
tornő úgy tapasztalta eddig, hogy a helyi 
háziorvosokkal is lehet konzultálni kénye-
sebb, vagy ködösebb esetben, s ha minden 
tudás végére érnek, akkor a kórházi belgyó-
gyászokhoz fordulhatnak. 
 Végül azért elárulta, hogy nem is volt 
egyszerű az elismert háziorvos Kovács 
doktor utáni élet, de nem is titkon abban 
bízik, hogy 50 év múlva már őt is annyira 
szeretik majd, mint az elődjét.

NM

Méltán népsze-
rű arany, zafír, 
rubin, vörös (stb.) 
pöttyös könyve-
inket összegyűj-
töttük, kiemeltük, 
elkülönítettük, 
böngészésre be-
rendezett pici 
klubunkban hoz-
záférhetővé tettük. Nem fogyunk ki 
mini cukorkából és segítségnyújtásból. 
Gyertek! Nyugis, csendes, pezsgő és 
izgalmas egyszerre. Tegyetek próbát! 
Működik.
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VÁROSTÖRTÉNETI SÉTÁNY: 
ŐSZRE ELKÉSZÜL A BEFEJEZŐ SZAKASZ

A sétány eddig a két, törté-
nelmi múlttal, mi több, tör-
ténelmünk egy dicső tetté-
vel összefüggésbe hozható 
templomot kötötte össze. 
Még a múzeumunk is ott 
van (jelenleg korszerűsítés, 

rekonstrukció miatt zárva), 
ahol szintén a régmúlt tör-
ténelmünk, a dicső Báthory 
család emlékeit láthatják és 
hallhatják. Már persze, ha a 
rekonstrukció ott is befejező-
dik. Egyébként pedig a sétány 
a minorita templomnál véget 
ért. Igen ám, de van egy har-
madik templomunk. A görög-
katolikus templom felől nézve 
bizonyára fájó lehetett évekig, 
hogy kicsit „mostohatestvér-
ként, kerteken át és kerítésen 
keresztül volt látható. Már-
mint a turisták számára. Nos, 
ez a helyzet fél éven belül 
(ennyi időt kapott a kivitele-

A maga nemében páratlan idegenforgalmi attrak-
ciónak számít a Várostörténeti sétány, a szobrai-
val, hangulatos zugaival, a szökőkútjával és a pi-
ciny mesterséges tó is megállít néhány percre. Aki 
egy kicsit is ismeri a városi legendáriumokat, ezen 
az útvonalon elmerenghet azon, hogy mi minden-
nel riogatták, képesztették el egymást az emberek, 
hogy honnan is ered a „sárkányos” Nyírbátor me-
séje. Igaz vagy sem, de az biztos, hogy fel lehet rá 
fűzni sok-sok érdekes történetet. Amiket lehet szí-
nezni tovább és, ha mindez jól történik, az emberek 
messze földről is eljönnek, hogy részesei legyenek 
ennek a páratlan nyírbátori történetnek.

ző, hogy elkészüljön a sétány 
harmadik, befejező szaka-
sza), megváltozik. A város 
rendezési tervét már koráb-
ban megváltoztatták, ponto-
san azért, hogy a tó partján, 
a görögkatolikus templomig 

vezessék tovább a történe-
lembe révedő, vagy csak egy 
jóleső és érdekes sétára vá-
gyó turistát.

 – Az új szakasz a Baj-
csy-Zsilinszky útról indul, és 
a minorita templomnál kap-
csolódik a korábban elkészült 
sétányhoz, ezzel egy időben 
a Papok réti tó környezetét 
is rendbe teszik – közölte la-
punkkal dr. Fülöp Enikő osz-
tályvezető.
 Hát igen, ez egy lényeges 
eleme a projektnek. Hiszen 
ez városrész a gyöngysze-
me Nyírbátornak. Számtalan 
nagymúltú rendezvényre em-
lékeztet ez a környezet, és 

megszámlálhatatlan szerel-
mes perc helyszíneként is le-
het örök emléke fiatal, vagy 
idősebb városlakóknak. Most 
ez a több forrásból finanszíro-
zott projekt egy igazán érdekes 
és izgalmas teret, környezetet 
hoz létre. A közlekedési részt 
egy megyei önkormányzati, 
uniós pályázat teszi lehetővé, 

260 millió forint összeggel, 
míg a történelmiségét Nyírbá-
tor városa támogatja 70 millió 
forinttal. 
 – A tematika szerint a Bát-
hory család azon tagjai kapnak 
itt szobrot, akik az egyháztör-
ténelemben is jelentős szere-
pet töltöttek be – folytatta dr. 
Fülöp Enikő, aki hozzátette: 
természetesen éppen a ma-
gyarországi kereszténységben 
döntő szerepet játszó Szent 
István is szobrot kap a sétány-
nak ezen az új szakaszán.
 A XXI. században nem 
maradhat el a digitális jelenlét 
sem. Aki okostelefonos turis-
ta (s ki nem az manapság?), 
az összes, eddig hiányzó is-
meretét a korról, szobrokról, 
templomokról, kastélyról 
ezután majd telefonjával is 
megszerezheti a QR kódos 
rendszer helyi kiépítésével – 
sorolta az osztályvezető.

A szobrászművész Megyeri János
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„A KÉTARCÚ VÁROS”

Április 29-én, ünnepi testületi üléssel kezdődik az a rendezvénysorozat, 
ami Nyírbátor második városi címének 50. évfordulóját ünnepeli. Ezen a 
rendezvényen emlékplakettel ismerik el azoknak a munkáját, aki nélkül 
ez város ma nem tarthatna itt. A konkrét évforduló után, egész évben, 
többféle tematika szerint szervezett rendezvényeken igyekeznek feldol-
gozni, emlékezetessé tenni a fél évszázad jelentőségét. Máté Antal pol-
gármesterrel Nagy Miklós beszélgetett.

 – Jubileumi év az idei, hiszen 1973-
ban kapott ismét városi rangot Nyírbá-
tor. Amúgy van valami különös jelentő-
sége annak, hogy 50, esetleg 49, vagy 
éppen 51 éve kapta meg Nyírbátor a 
városi címet?
 – Tulajdonképpen fontos ez az év-
forduló jövőre is, és fontos volt, mint 
tény, tavaly is. Egyrészt tehát látszólag 
nincs különbség a kerek és a nem kerek 
évfordulók között, de azért a kerek év-
fordulók mégis lehetőséget adnak arra 
is, hogy kicsit mélyebben merüljünk a 
múltunkban. Ugyanakkor az 50. évfor-
duló jelentősége éppen abban is van, 
hogy egy fél évszázad már arra is elég 
idő, amikor érdemes a folyamatokat 
értékelni, honnan hová jutottunk. Ha 
összerakjuk az 50 év döntéseit, abból 
kiderül, hogy nagyon is tudatos dönté-
sek mentén fejlődött ez a város. Persze 
a sok jó mellett nyilván voltak rossz, 
vagy kevésbé jó döntések is, amelyek 
tanulságait érdemes elemezni. Ami még 
kiemeli az 50. évfordulót, hogy ez még 
az a távlat, amikor a személyes tanúk 
közöttünk élnek, emlékeznek, akár mint 
a döntések meghozói, akár mint végre-
hajtói. Az ő emlékeiket nyilván érdemes 
feldolgozni, megörökíteni.
 – Mit mutatnak az adatok, ered-
mények, hogy ebben a fél évszázadban 
egy egyértelmű, határozott fejlődési 
pályára állt a város, amikor az egyes 
döntések mindig előkészítették a kö-
vetkező lépcsőt?
 – Nem, ezt semmiképp nem tudjuk 
kimondani. Ez is ciklikus volt. Voltak jó 
és rosszabb periódusok. Persze abban is 
biztos vagyok, hogy nem mindenki pont 
ugyanazt a szakaszt gondolja jobbnak, 
vagy rosszabbnak, mint például én. Az 
azért látszik, hogy az ötven évet három 
korszakra mindenképpen fel lehet osz-
tani. Az első korszak a rendszerváltás 
előtti időszak. Majd jött a demokratikus 

Nyírbátor versenyképes perspektíva

és gazdasági átalakulás időszaka. A har-
madik szakasz akkor kezdődik, amikor 
csatlakoztunk az Európai Unióhoz. Az 
igazán nagy változások ekkorre tehetők 
a város életében. Mind a három perió-
dusnak vannak sajátosságai, és persze 
vannak „arcai”, a korszakot jellemző sze-
mélyiségei.

 – Mikorra sikerült lerakni azokat a 
stabil alapokat, amelyekre már bizto-
san rá lehetett telepíteni azt a hatal-
mas gazdasági potenciált, ami ma már 
szilárddá teszi a város gazdálkodását, 
fejlődését?
 – Mindegyik időszakban sikerült azt 
az alapot erősíteni. Az persze árnyalja 
a képet, ha szektorokra bontjuk a vá-
rost. Nem egy időben alakult ki minden, 
a város mai működését lefedő terület. 
Gondoljunk a folyamatosan bővülő szol-
gáltatásokra, az oktatásra, az egész-
ségügyre, a közigazgatásra, a kultúrára! 
Az egyes időszakokban esetleg a többi 
mellett kiemeltebb figyelmet kapott, 
kaphatott valamely terület. A hetve-

nes-nyolcvanas években még épült az 
intézményhálózat. De akkoriban épültek 
a lakótelepeink is. A rendszerváltozás 
időszakában inkább a kultúrát helyez-
ték előtérbe, hiszen az akkori gazda-
sági átalakulás felénk is roppant nehéz 
helyzeteket eredményezett. Az uniós 
csatlakozás már a gazdasági növekedés 
időszakát hozta el. A gazdasági ered-
ményeink pedig a városfejlesztést is 
lendületbe hozták. Ebben az időszakban 
számtalan infrastrukturális és kulturális 
fejlesztés jellemző Nyírbátorra.
 – Mi a legnagyobb különbség az 
1973-as és a mai Nyírbátor között? Ezt 
úgy kérdezem, hogy tudom, Ön még 
nincs 50 éves.
 – Igaz, de azóta rengeteg anyagot 
átolvastam. Ráadásul az évfordulók 
kapcsán sok-sok információt, doku-
mentumot gyűjtöttünk, gyűjtünk, és 
nyilván rengeteget foglalkozunk a vá-
ros történetével. Egyébként nagyon 
kíváncsi vagyok, vajon hányan és hány-
féleképpen fogják ezt megfogalmaz-
ni. Szerintem egyébként a legnagyobb 
változás a város hatása a környezetére. 
Ez majdnem minden területen érzékel-
hető. Leginkább persze a gazdaságban 
egyértelmű ez, hiszen látjuk a számo-
kat, azt, hogy 1973-ban néhány százan 
jártak be vidékről Nyírbátorba dolgozni, 
és ma már sokezren járnak az itteni cé-
gekhez dolgozni. Az is óriási különbség, 
hogy milyen kulturális és közigazgatási 
feladatokat lát el ma a város, és azt is 
tudjuk, hogy mi volt 50 éve. Nyugodtan 
kijelenthető, hogy ma már megkerülhe-
tetlen a megyében Nyírbátor gazdasá-
gilag, de kulturálisan és közigazgatási-
lag is igaz ez.
 – Nyilván ez egy büszkeségre okot 
adó érzés. Mikor „került fel a térképre” 
ismét Nyírbátor?
 – Nem lehet konkrét dátumhoz köt-
ni. Minden attól függ, hogy milyen oldal-
ról nézzük. Ha az oktatást vennénk elő-
re, akkor például a gimnázium már régen 
fontos térségi szerepet tölt be. De akár 
a határőrség szerepét is ki lehet emelni. 
Vagy a rendszerváltás előtt a Bóni a Cse-
pel, amely gyárak nemcsak a városnak, 
hanem a térségnek is fontos munkál-
tatója volt. Ráadásul éppen a Bóni volt 
az első a megyében, amely nagy mun-
káltatónak számított. De a kultúra felől 
megközelítve ezt a kérdést, bizony a 
Nyírbátori Zenei Napok 5 évtizede figye-
lemre méltó rendezvénye a térségnek. 
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Ugyanakkor a gazdasági – ugrásszerű 
– növekedés az ipari park kialakulásától 
történik, ez pedig összekapcsolódik az 
uniós csatlakozással. Az itt letelepedett 
nyugati vállalatok olyan dinamikát hoz-
tak a város életébe, ami véglegesen fel-
emelte Nyírbátort a megyén belül a leg-
magasabb polcra. Ez pedig azóta is tart. 
Kijelenthető, hogy a város súlya minden 
szempontból óriásit nőtt.
 – Min múlott az, hogy éppen Nyír-
bátor tudott élni ezzel a lehetőséggel, 
amit az uniós csatlakozás hozott? Erről 
viszont már személyes tapasztalatai 
vannak, hiszen ennek ilyen-olyan sze-
repkörben, de részese.
 – Én pont 2004-től dolgozom a 
városban. Három szempontot eme-
lek ki. Jó időben jó helyen, jó emberek 
dolgoztak a városért. Ez a döntésho-
zóktól, az irodai dolgozókig minden-
kire értendő. Emlékszem arra, amikor 
egy hatalmas dobozban bevittük az 
ipari park pályázatát. Ez az első pro-
jektünk, ami tényleges uniós forrás-
ból valósult meg. Nagyon sok min-
denre pályázhattunk volna, hiszen 
volt kormányzati támogatás, a vá-
rosban baloldali önkormányzat volt 
már akkor, Veres János már akkor 
államtitkár volt, de nem volt kérdés, 
hogy először a gazdaságot kell rend-
be tenni. Az akkori fejlesztésekhez 
(azóta is), átalakításokhoz kellett az a 
szakembergárda, amely ezeket elő-
készítette, kellett az a képviselő-tes-
tület, amely ezeket a döntéseivel tá-
mogatta, és kellett az a lobbiháttér a 
kormányban, amely ezeket a kezde-
ményezéseket elfogadta, és finan-
szírozta. Így tudtunk 2010-ig eljutni oda, 
hogy olyan erős a gazdasági hátterünk, 
hogy hiába kerültünk politikailag ellen-
zékbe, az uniós lehetőségek kihasználá-
sával töretlen a város fejlődése.
 – Ez a gazdaságilag szilárd háttér 
hogy hatott a városra az elmúlt 2 évti-
zedben? Ma is úgy látszik, hogy a meg-
felelő célokra sikerült elkölteni azokat 
a milliárdokat, amelyek ennek a gazda-
sági háttérnek köszönhetők?
 – Ha a főbb irányokat vizsgáljuk 
meg, akkor azt ki merem jelenteni, hogy 
a város mindig jó döntéseket hozott. 
Akár felélhettük volna a pénzt, például 
a kultúrára, sportra, vagy az itt élő em-
berek közvetlen támogatására is elkölt-
hettük volna az összes forrásunkat. De 
azt látni kell, hogy ez egy nagy lufi lett 

volna, ami addig tart, amíg ez a korszak 
prosperál, de nem alapozunk meg sem-
milyen jövőt. Viszont a gazdaság meg-
erősítésével folyamatosan forrásokhoz 
jutunk, további befektetőket vonzunk.
 Amikor elkezdődött a gazdaság nö-
vekedése, jöttek a források, a városveze-
tés nagyon fontos döntéseket hozott. Az 
akkor már nagyon rossz állapotban lévő 
infrastruktúra rendbetételéről. Utak, is-
kolák újultak meg. Épült fürdő, kialakult 
az egészségügyi ellátó intézmény. Közel 
100 nagyberuházást valósított meg a 
város 2004-2016 között. Nem nagyon 
tudunk olyan épületet, intézményt mon-
dani, amit ne fejlesztett volna ebben az 

időszakban a város. Fontos kérdés, amit 
felvetett, hogy ez vajon hogyan hatott 
a városra. Az elmúlt években változtat-
tunk a hangsúlyokon. Ahol nem tudtunk 
komoly előrelépést elérni, az éppen az 
ezen változások hatása a helyi társa-
dalomra. Egy fejlesztés soha nem lehet 
öncélú. Egy fejlesztés akkor lehet sike-
res, ha azt az emberek a hétköznapi éle-
tükben is sikerként élik meg. A jövedel-
mi viszonyaikban, lakókörnyezetükben, 
a hétköznapi életükben, a családjuk, a 
gyerekük életében, a szórakozásban, a 
stabil, kiszámítható jövőképben, a biz-
tonságos környezetben. Fontos, hogy 
a fiatalok tudjanak helyi perspektívá-
ban gondolkodni, ami a munkahelyet, 
lakhatást, tanulást, szórakozást jelenti. 
Erre próbáltunk meg nagyobb hangsúlyt 

fektetni az elmúlt időszakban. Tudom, 
nem a legsikeresebb ez az időszak, de ez 
persze nagyban múlott a világjárványon, 
majd a háborún, az energiaárak draszti-
kus emelkedésén. Ugyanakkor a fókusz-
ban továbbra is ez marad. Az a cél, hogy 
a gazdasági növekedést átfordítsuk az 
itt élő emberek javára
 – Talán az előbbiekkel is szoros 
kapcsolatban kérdezem, hogy miköz-
ben tényleg irigylésre, de elismerés-
re mindenképpen méltó eredmények 
vannak, vajon a nyírbátori emberek 
identitástudata közben hogyan ala-
kul? Honnan lehet tudni, hogy a helyi-
ek mennyire érzik magukénak a város 

eredményeit, hogyan azonosulnak 
a célokkal, már ha tudják ezeket, il-
letve vajon milyen jövőképet láthat-
nak maguk előtt?
 – Erre nincs konkrét felmérésünk. 
Ugyanakkor azt érzékelem azokon a 
programokon, ahol nagyobb számú 
helyi polgár jelenik meg, vagy olyan 
rendezvényeken, ahol a különféle 
társadalmi csoportokkal konzul-
tálunk, hogy a biztosnak látszó jö-
vőképben nagyot léptünk előre. A 
kilencvenes években az itt élők jö-
vőképe gazdasági-egzisztenciális 
szempontból borzasztóan bizonyta-
lan volt. Nem voltak munkahelyek, 
alacsony volt a jövedelem, s ez egy 
óriásit fordult. A több ezer munka-
hely, ami itt létrejött, egy hatalmas 
lépés ebben az értelemben. Ma már 
nem kérdés a városban, hogy a ver-
senyképes szakmával rendelkezők 
bizony válogathatnak a lehetőségek 
közül. A kihívás ma az, hogy a társa-

dalmi mobilitás – vagyis, hogy kinyílt a 
világ, és ma már innen is elérhető Nyu-
gat-Európa, mint munkalehetőség, mint 
tanulási lehetőség, mint lakhatási le-
hetőség – hatásait mérsékeljük, illetve 
versenyképes perspektívát mutassunk 
helyben. Ez egész Kelet-Európának a 
gondja. Ezt meg kell állítani, és ebben 
széleskörű felelősség van. Egyrészt ne-
künk, a városnak, másrészt és leginkább 
a kormányoknak.
 – Mit gondol, hogy sikerülhet-e 
(akár az évforduló kapcsán is) megfo-
galmazni egy olyan jövőképet, ami elég 
vonzó lehet azoknak a fiataloknak is, 
akik esetleg elmennek tanulni, akár 
nyugat-európai egyetemekre is, hogy a 
külföldi tapasztalatok után visszajöjje-
nek?
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 – Az mindenképpen igaz, hogy azt 
a biztonságot itt meg lehet teremteni, 
amire egy XXI. századi fiatal vágyhat. És 
természetesen a szórakozást, kikapcso-
lódást biztosító környezetet is nyújtani 
kell. Ma már ez a prioritás.  Nyilván nem 
kell mindent itt, helyben kínálni, hiszen 
nagyon könnyen és hamar elérhetők a 
nagyvárosok, és az ottani szórakozási, 
kikapcsolódási, kulturális lehetőségek 
szolgálhatják a nyírbátoriakat is. Ha 
itt anyagilag biztonságban van, társa-
dalmilag szabadnak érzi magát, akkor 
biztosra veszem, hogy a térségben élő 
fiatalok nagy része választja majd ott-
honának a városunkat.
 – Korábban Nyírbátort kulturális 
kisvárosként jellemezték. Ma mi le-
gyen, lehet a jelző?

 – Az a helyzet, hogy Nyírbátor ma 
is kulturális kisváros. Talán csak tegyük 
elé, hogy erős gazdasági alapokkal ren-
delkező kulturális kisváros. Az ma már 
látszik, hogy nem megy az egyik a má-
sik nélkül. Ezért mondhatjuk (jó érte-
lemben), hogy a város kétarcú. Van egy 
komoly történelmi gyökere, műemlék-
épületekkel, történelmi hagyományok-
kal, s erre épülő kulturális hagyomá-
nyokkal. Ugyanakkor van egy komoly 
gazdasági arca. Ez a XXI. századi arca 
a városnak, amely folyamatosan épül 
ki. Nemcsak az iparra, hanem a fejlődő 
infrastruktúrára, a fejlődő intézmény-
rendszerre, az egyre inkább moderni-
zálódó lakókörnyezetére gondolok. Ez 
pedig kevésbé a gyökerekre, sokkal in-
kább a modern világra épül.

 – Ki tudta, ki tudja, ki fogja tudni 
használni Nyírbátor a megyében párat-
lan történelmi előnyét?
 – Ezt ma is kihasználjuk. Az más 
kérdés hogy milyen mértékben sikerül 
kihasználni. Egyébként gazdasági szem-
pontból sem elhanyagolható, hogy a 
város milyen képet mutat magáról a be-
fektetők előtt. Mindig fontos szempont 
a befektetők előtt, hogy egy történelmi 
értéket is fel tudunk mutatni. A nyu-
gat-európaiak számára ez egyáltalán 
nem mellékes szempont. A lakosság 
megtartása szempontjából is fontos ez, 
hogy nálunk a történelmi múlt kézzel-
fogható, szemmel látható emlékei van-
nak. Ez a turizmusban kamatozhat még 
a jövőben jobban.

1973. április 29. Ezen a napon vált ismételten várossá Nyírbátor. „Amikor 
város lettünk, 275 volt a városba ingázók száma. A 90-es években már 
2000 körül volt, napjainkban pedig 7000” – emlékezik az 1973-1990 kö-
zötti időszakra Levendáné Dr. Lengyel Valéria volt megbízott tanácsel-
nök, jelenleg önkormányzati képviselő. Polyák Dézi interjúja.

KULTURÁLIS KISVÁROS

 – Mitől függött, hogy egy település 
városi címet kapjon?
 – Attól, hogy a településnek milyen 
a közigazgatása, megfelelő-e az infra-
struktúrája, mennyi a lakosainak száma 
– ugyanis 10.000 feletti lakosságszám 
jöhetett szóba akkor. Továbbá szempont 
volt, hogy az intézményeknek megfele-
lően kiépített hálózata van-e, vannak-e 
ipari létesítmények is. Nagyon sok ipari 
szövetkezet termelt a városban, Buda-
pestről letelepült gyáregységek is voltak. 
A nagyközségi időszakban Nyírbátorban 
öt óvoda, három általános iskola, nap-
köziotthon, két középiskola, egy kollé-
gium, egy bölcsőde, öt orvosi körzet, 
védőnői szolgálat, szülőotthon, csecse-
mőotthon, anyatejgyűjtő állomás, tüdő-
gondozó, gyógyszertár volt. A mezőgaz-
dasági nagyüzemek is feltételei voltak a 
városi rangnak, így akkor működött az Új 
Barázda Mezőgazdasági Termelőszövet-
kezet, a Bóni-gyártelep, a Dohánybevál-
tó, a Csepel Művek Szerszámgépgyár, a 
cipőgyár, ipari és szolgáltató szövetkeze-
tek: Mezőgép, Cipőipari szövetkezet, fod-
rászszövetkezet, sütőipari szövetkezet, 
erdőgazdaság, Nyírkémia, faipari szövet-
kezet, ÁFÉSZ és a tanács költségvetési 
szövetkezete. Új lakónegyedek, családi 

házak épülése és az intézményrendsze-
rek megfelelő hálózata is hozzájárult a 
várossá váláshoz. Egy jól kiépített rend-
szer működött Nyírbátorban. Valamikor 
14.000 is volt a lakók száma. 
 – Mivel foglalkoztak itt az emberek 
1973-tól?
 – Sokan dolgoztak a mezőgazdaság-
ban, a termelőszövetkezetben, ipari szol-
gáltató szövetkezetekben és az intézmé-
nyekben. Szerintem a foglalkoztatottaknak 

zöme elsősorban a Csepelben, a Növény-
olajüzemben és a cipőgyárban helyezke-
dett el. A sok kis ktsz-nek is nagy szerepe 
volt, mert 30-50 főt is foglalkoztattak.
 – Lehetett érzékelni, hogy város lett 
Nyírbátor?
 – 1971-től nagyközség volt Nyírbá-
tor. Mikor megtudtuk, hogy város leszünk, 
frenetikus öröm csapott fel a tanácson 
belül, ahol tizenöten dolgoztunk. Volt egy 
pénzügyi csoport, adó-költségvetési cso-
port, igazgatási csoport, műszaki csoport 
és titkárság. Nemcsak a cím miatt volt 
nagy a boldogság, hanem mert vártuk, 
hogy jó sok pénz lesz a város további fej-
lesztéséhez. Négy másik településsel lett 
egyszerre város Nyírbátor, köztük Békés 
településsel is.
 – Az 1973. április 29-ei esemény a 
régi moziban volt, ahol Biszku Béla, az 
MSZMP Központi Bizottság titkára mon-
dott beszédet, és adta át a városi címet 
jelentő oklevelet. Részt vett az ünnep-
ségen Pénzes János, az akkori megyei 
tanács elnöke és több közjogi méltóság. 
Megalakult a városi tanács, amely 60 fő-
ből állt. Minden utcának volt egy tanács-
tagja. Ebből alakult egy 11 tagú végrehaj-
tó bizottság. Az első tanácselnök Kapu 
József volt, aki Baktalórántházáról jött. A 
tanácselnök-helyettes Kaliba Lajos lett, 
aki előtte Nyírbátor nagyközség taná-
cselnöke volt.
 1973-ban pénz nélkül lett város 
Nyírbátor, ugyanis akkor tervgazdálko-
dási rendszer volt. Ötéves tervek voltak, 
és mivel Nyírbátor az 1970-től 1975-ig 
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 – Nyírbátor egy éppen átalakuló 
város lehetett 1990-ben, amikor önt 
választották polgármesterré. Tegyük 
hozzá, hogy az első, demokratikus 
önkormányzati választáson lett a vá-
ros első polgármestere. Végül 12 évig 
kapott bizalmat, ami azért elég kell 
legyen, hogy láthatóan erős nyomot 
hagyjon az ember maga után egy ek-
kora településen. Mi lehet ennek a bő 
évtizednek a leginkább jellemzője?

 – Muszáj azzal kezdeni, hogy az ak-
kori, első választással egy tanácsrend-
szert küldtünk a süllyesztőbe. Ez egy 
történelmi változást jelentett, hiszen 
Nyírbátor életében is ez hozta el az igazi 
rendszerváltást. Ha hű akarok lenni az 
igazsághoz, akkor el kell mondani, hogy 
már az önkormányzati választást meg-
előző években is elkezdett pezsegni a 
helyi közélet, mert persze az országban 
és a környező szocialista országokban is 

addig elképzelhetetlen politikai pezsgés 
indult. Politikai pártok alakultak.  1990 
tavaszán parlamenti választást ren-
deztek. Csak ezután következett az ön-
kormányzati választás. Ki kell jelenteni, 
1990-ben egy nagyon magasan kvalifi-
kált önkormányzat alakulhatott nálunk.
 – Több szempontból is nagyon ér-
dekes időszak volt ez. Mindjárt az egyik 
legfontosabb, hogy mi akkor, együtt ta-
nultuk a demokráciát. Erre az időszakra 
a legfontosabb jellemző, mármint mind 
a három ciklusra, ameddig én lehettem 
Nyírbátor polgármestere, hogy olyan 
döntési mechanizmus alakult ki nálunk, 
ami azt eredményezte, hogy minden 
évben egyhangúlag fogadtuk el a város 
költségvetését. Volt pedig ellenzék, de 
arra törekedtünk, hogy ne a matemati-

Nyírbátorban pezsgő, érdekes és sokak által kedvelt kulturális élet volt 
már a rendszerváltás előtt is, de az első önkormányzati választások után 
ez még színesebbé vált. Gondoljunk csak a Szárnyas Sárkány Fesztivál 
nemzetközi sikerére! Az új önkormányzatnak óriási feladat jutott a köz-
művek, az infrastruktúra kiépítése okán. Petróczki Ferenc, a rendszervál-
tás utáni első polgármesterrel beszélgetett Nagy Miklós. 

tartó tervidőszak közepén lett város, ab-
ban a tervidőszakban plusz pénzt – ami a 
városi léthez kötődött volna –, nem kap-
tunk. A községi pénzből gazdálkodtunk. 
 A tanácsi időszak tervutasításos 
rendszere. Ez kötöttebb volt, mint az ön-
kormányzatiság. 1975-től indult meg a 
magasabb összegű finanszírozás. Ötéves 
tervek voltak, és a megyei tanács, amely 
irányított bennünket, megmondta, hogy 
Nyírbátornak mennyi pénze lesz, ebből 
mennyi a működési és mennyi a fejlesz-
tési költségvetés. A tervalkus rendszer 
nagyon érdekes volt, mert mikor ez mind 
megvolt, megcsináltuk magunknak a költ-
ségvetést. A megyei tanács szakemberei 
kimentek a városokhoz, és lehetett egy 
kicsit alkudni velük. Ha meggyőztük őket, 
akkor kialkudtunk még több pénzt, kap-
tunk, de csak arra, amire kértük, pl. egy 
konkrét utca felújítására. Ma a normatíva 
szerint megszabott az, hogy mi jár az ön-
kormányzatnak. Maximum, ha van szabad 
pénz, akkor eldönthetjük, mit csinálunk 
vele, nem szólnak bele, mire költjük. Ettől 
önkormányzat az önkormányzat.
 – Hogyan alakult a fejlődés?
 – 1973-tól 1990-ig tartott a fejlődés 
első lépcsője. A meglévő szövetkezetek, 
gyáregységek fejlődtek, és létesítettek új 
üzemcsarnokokat, raktárakat, ipari vá-
gányt. 1990-től 2003-ig volt a második 
szakasz, amit kicsi stagnálás jellemzett. 
A meglévő gyárak fejlődtek tovább, az 
város által üzemeltetett intézmények 
hálózata bővült. 2003-tól egy nagy, len-

dületes fejlődés indult, ami kapcsolódik 
az EU-hoz és az ipari park fejlesztéséhez.
 Visszatérve az első szakaszra, meg-
épült 1976-ban az egészségügyi intéz-
mény (szakrendelő). Erre emlékszem, 
mert a megnyitáskor terhes voltam. 
1974-ben az Iskola utcai óvodát bőví-
tettük, '76-ban a zeneiskola és a Tinódi 
Kórus jött létre, '77-ben a Kisegítő Iskola 
és Diákotthon épült meg, '79-ben az (is-
mert nevén) Oktatási Centrum, '80-ban a 
József Attila utcai 100 férőhelyes óvoda, 
'84-ben a Fáy úti általános iskola. Meg is 
szűntek intézmények, mint a Madách ut-
cai és a mostani ADU helyén lévő óvoda. 
Épült a Fáy lakónegyed, a Hunyadi utcán 
lévő társasházak építése is megkezdő-
dött. 1988-ban kiépítették a vezetékes 
gázrendszert, aztán a telefonközpontot, 
ami lehetővé tette a távhívást.
 – Mi jellemezte a kulturális életet 
akkoriban?
 – A Zenei Napok már azelőtt indult, 
mielőtt várossá váltunk, aztán jött a zenei 
tábor. 1976-ban létrejött a zeneiskola és 
a Tinódi Kórus Szabolcsi Miklósnak kö-
szönhetően. A megalakuláskor és utána 
pár évig ez egy 70-80 fős kórus volt. A 
második évben Svédországban, Angliá-
ban turnéztak. Ezt csak leírásból tudom, 
mert én akkor még nem voltam a tagja. 
Az Alkotóház a görögkatolikus templom 
udvarán helyezkedett el, odajártak a fes-
tők, és hagyományszerűen mindig ado-
mányoztak egy festményt a városnak. 
Onnan költözött ki az Alkotóház a Szent-

vér utcára. Pezsgő kulturális élet volt a 
településünkön. Nagyon büszkék voltunk 
rá, hogy Nyírbátor egy kulturális kisváros. 
Ezt hangoztattuk, és ennek megfelelően 
dolgoztunk, szerveztünk. Ebben az idő-
ben kezdtük el mondani, hogy „Nyírbátor 
történelmi emlékekben gazdag, kulturális 
kisváros”. Voltak, akik megjegyezték, hogy 
kulturális kisváros csak akkor lehet Nyír-
bátor, ha megfelelő gazdasági alapokon 
nyugszik. Mi így indultunk, és az egész 
megyében abszolút elismert volt Nyír-
bátor. A kultúra tekintetében elöl jártunk. 
Ezen volt mindig a vita, hogy ehhez kell a 
gazdasági alap. Ebben minden nagy cég 
segített. A Csepel, a Növényolaj lehetővé 
tette a vonószenei tábor zenekarának, 
hogy ott tartson koncertet. Az ÁFÉSZ mű-
ködtette a kórust. Igaz, a városnak nem 
volt annyi pénze a kultúrára, mint most, de 
nagyon sokat segítettek a cégek. Egy-egy 
Zenei napos koncertre a megyéből, a fővá-
rosból és külföldről is érkeztek vendégek. 
Bátran kihúzhattuk magunkat. Most már 
– napjainkban – megvan a magas színvo-
nalú kultúrára a pénzügyi forrás.
 – Lehetett érzékelni, hogy a rend-
szerváltás felé halad a város?
 – Szerintem országosan jobban, 
mint helyileg. Itt inkább csendes forrada-
lom zajlott, de azért itt is az történt, mint 
ami országosan. Megváltozott a válasz-
tási rendszer. Annyiban viszont lehetett 
érzékelni, hogy a tanácsból néhány szak-
ember a változás küszöbén más munka-
helyet keresett.
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 – Ön egy időközi választáson 
nyerte el a nyírbátoriak bizalmát, s 
lett polgármestere a városnak. Előd-
jét, Veres Jánost, akkor kérték fel 
államtitkárnak. S ami az egészben 
még érdekes, hogy Veres János győ-
zelmével kezdődött a város baloldali 
kurzusa a 12 év jobboldali kurzust 
követően. Milyen várost örököltek 
Petróczki Ferenc után?
 – Akkoriban mi úgy éreztük, hogy 
nem használtuk ki azokat a lehetősé-

Amikor 2012-ben, a helyi választásokon a baloldal került a város élére – 
előbb Veres Jánost, majd, fél évvel utána Balla Jánosnét választották meg 
polgármesternek –, alapvető változások kezdődtek a város történetében. 
A cél rögtön egyértelmű volt: meg kell teremteni Nyírbátor erős gazdasági 
alapjait. Ma már látjuk, ez sikerült. Balla Jánosnéval, aki 3 ciklusban volt 
polgármester, Nagy Miklós beszélgetett.

kademokrácia, hanem a megegyezéses 
demokrácia érvényesüljön.
 – Mi volt a fő cél a testület előtt, il-
letve mit tartott ön a legfontosabbnak, 
hogy ennek az induló demokráciának mi-
lyen kihatásai és főleg milyen területen 
legyenek kihatásai a város életében?
 – Az egyik fő cél az volt, hogy a 
múltunk értékeit mindenképpen meg-
őrizzük. Ugyanakkor ezekre az alapokra 
építkeztünk is. Nagy múltú zenei élete 
volt a városnak, ami rangosnak számí-
tott messze földön is. Azt deklaráltuk, 
hogy ezeket a zenei rendezvényeket és 
ezt a zenei közeget meg kell őrizni, sőt, 
ha lehet erősíteni. Ez alapján, vagy in-
kább emellé épültek más rendezvények 
is. A leginkább ismert ezek közül az ut-
caszínházi fesztiválunk lett. Szerintem 
nincs ember, akinek ne lenne valamilyen 
kedves emléke a nemzetközi hírű Szár-
nyas Sárkány Fesztiválról. Kétségtelen, 
hogy a zenei rendezvényeink is vitték 
a város hírét, de a Szárnyas Sárkány 
Fesztivál az újszerűségével telitalálat 
lett. Ráadásul akkor a városnak nem is 
volt művelődési intézménye, és a lelkes, 
hozzáértő, elkötelezett, a munkájukért 
minden áldozatra kész szakemberek 
megmutatták, hogy egy újszerű gondol-
kodással addig nem tapasztalt és ismert 
módon is lehet művelődést csinálni. 
 Ebben az időszakban nagyon meg-
erősödött a város civil élete. Klubok, 
társaságok alakultak, olyan szervezetek 
jöttek létre akkoriban, amelyek erőt ad-
tak a kibontakozó civil életnek. Muszáj 
itt megemlítenem a Lions Klub létrejöt-
tét, amely tavaly már 30. évfordulóját 
ünnepelhette.
 – Szép és fontos a szellemi rész is, 
de gondolom, közben épült a város is. 
Mi valósult meg kőből, betonból?
 – A fő cél az volt, hogy egy műkö-
dőképes, gazdaságilag is fejlődőképes 

kisváros legyen Nyírbátorból. Ehhez ab-
szolút partnernek bizonyult a testület, 
a hivatal és persze az országos politika 
is. Ami a láthatóságát illeti: a város köz-
művesítettsége eléggé fejletlen volt. Ma 
már szinte hihetetlen, de az utak csupán 

27 százaléka volt aszfaltos. Ebből lett a 
három ciklus alatt 78 százalék, és köz-
ben az utak alá beépítettük az összes 
közművet is (víz, gáz, szennyvíz). Az, 
hogy ma mindenhol lehetséges a gázfű-
tés, annak köszönhető, hogy akkoriban 
építettük ki a gázvezetékhálózatot. Ak-
kor építettük az azóta is magas színvo-
nalon működő szennyvíztisztitót, és a 
vízbázis védelmére egy olyan vízrend-
szert alakítottunk ki, amivel ihatóvá vált 
a város vize.
 – Igen a rendszerváltás utáni tes-
tületeknek óriási feladatuk volt szer-
te az országban, hogy a működéshez 
szükséges, XX. századi, alapinfrastruk-
túrát építsenek ki.

 – Ez bizony óriási feladat volt, de 
sikerrel megoldottuk. Ezen túl: már az 
első ciklusban elkezdődött az ipari park 
alapjainak a lerakása. Ma már látjuk, 
hogy igazuk volt azoknak a szakembe-
reknek, akik annak idején kardoskodtak 
az ipari park létrehozásáért. Látjuk, hogy 
ezen az alapon fantasztikus fejlődés 
ment végbe a városban.
 – Hogy látja, az ön után következő 
városvezetők, testületek mit folytattak 
abból, amit ön, az ön irányítása alatt 
működő testületek elkezdtek?
 – Ami a legszembetűnőbb és a 
legfontosabb: a gazdaság fejlesztése 
nagyon dinamikusan ment tovább. Ezt 
csak a vak nem látja. Elég kimenni az 
ipari parkba. Gyakorlatilag ez határozza 
meg a város létét. Egy olyan gazdasági 
háttere van, ami lehetőséget ad a hosz-
szútávú tervezésre is. 
 Ha a kulturális területet nézzük, 
akkor, sajnos már nem vagyok ennyi-
re boldog. Rendkívűli módon sajnálom, 
hogy megszűnt a Szárnyas Sárkány 
Fesztivál, hiszen ez az ország első 
fesztiváljainak egyike volt, nemzetközi 
hírnévvel. Ez a rendezvény szerintem 
nagyon sokat lendített Nyírbátor él-
hetőségén is. Azt is sajnálom, hogy a 
megegyezéses demokrácia helyét egy 
időre a matematikademokrácia váltot-
ta fel.
 – Ön 12 évig polgármestere volt 
ennek a városnak, de gyakorlatilag ki-
kopott Nyírbátor közéletéből. Miért 
ment el a kedve a helyi politikától?
 – Ahová hívnak, igyekszem eljut-
ni. Hová nem hívnak, oda nem megyek. 
Ilyen egyszerű válaszom van erre. Ma 
még a magánéletben aktív vagyok. Ha 
majd a gazdasági tevékenységemtől 
visszább lépek, akkor szándékom, hogy 
aktívabb leszek a közéletben is.

N. M.

SZEMLÉLETVÁLTÁS
Az erős gazdasági alapok megteremtése
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geket teljes mértékben, amelyek abban 
az időszakban is rendelkezésre álltak. 
Például akkoriban messze-messze el-
húzott tőlünk Mátészalka. Még talán 
annak idején akár az is lehetőség lett 
volna, hogy a kórház is ide települjön, 
pedig az nemcsak az ellátásban, ha-
nem a sok munkalehetőségben is fon-
tos lett volna. Ráadásul a mátészalkai 
ipari-gazdasági fejlődés abban az idő-
ben sokkal látványosabb is volt.
 – Miben látja az akkori lemara-
dás okát?
 – Szerintem a város vezetőinek 
egyúttal jó menedzsereknek is kell 
lenniük. Észre kell venni a lehetősé-
geket, hosszú távú célokat kell kitűzni. 
Akkoriban a városvezetés egy kultu-
rális kisvárosi célt támogatott, amit 
valóban szépen hozott is Nyírbátor. 
Igaz, hogy bizonyos rendezvényeink 
országos hírűek voltak, de ezt egyre 
nehezebb volt finanszírozni. Ehhez 
erős gazdasági alapok is kellettek vol-
na. Ezeken túl, főleg a váltás előtti pár 
évben, éppen a bevételek növelése 
érdekében, egyre több városi vagyont 
adtak el.
 – Ezek szerint 2002-ben a vá-
lasztásokon egy új koncepcióra is 
szavazott a város. Azaz innentől ke-
rült előtérbe, hogy a gazdaság fej-
lesztését kell forszírozni?
 – Ez teljesen egyértelmű. Ez abból 
is adódott, hogy a 2002-ben megvá-
lasztott Veres János eleve a gazdasági 
szférából jött, akinek más élettapasz-
talata és más vezetői tapasztalata 
volt. Akkor állította össze azt a gaz-
dasági programot, amiben a legfonto-
sabb cél a város gazdasági alapjainak 
a megteremtése volt. Tulajdonképpen 
ez alapján történt szinte minden az el-
következő két évtizedben.
 – Az más kérdés, hogy a Veres Já-
nos-féle gazdasági programot Balla 
Jánosné hajtotta végre, mert közben 
Veres Jánosból kormánytag lett. Ami 
később kifejezetten gyümölcsöző 
lett Nyírbátor számára. Persze ez így 
túl egyszerűnek látszik. Hogy kerül-
tek ide ezek a cégek?
 – Ó, ez nagyon összetett munka és 
munkamegosztás. Ne felejtsük el, hogy 
akkor még csak az EU előszobájában 
volt Magyarország. Ugyanakkor ne-
künk már akkor sikerült olyan projek-
tet elnyerni, ami szinte teljesen EU-s 
pénzből valósult meg. Ennek az ered-

ménye a mai Várkastély. Ez pedig ah-
hoz a koncepcióhoz kapcsolódott, hogy 
őrizzük a meglévő történelmi emléke-
ket. Amúgy ez is szorosan kapcsolódik 
a gazdaság fejlesztéséhez, hiszen a mi 
történelmi emlékeink páratlanok, és 

erősen idegenforgalmi értéket is kép-
viselnek. Amikor aztán csatlakoztunk 
az EU-hoz, már jóval több pályázati le-
hetőséghez jutottunk. 
 – Innentől kezdve gyorsultak fel 
az események, hiszen 2004-2014 
között, ameddig polgármester volt, 
az ipartelepítés döntő része lezajlott. 
Ha jól tudom, az ipari parkos cégek 
nagy része akkor jelent meg a város-
ban.
 – Azt szerencsére nem lehet befe-
jezettnek mondani. Ez azóta is és nap-
jainkban is zajlik. ne felejtsük el, hogy 
azóta jött a Rosenberger, de arra is 
felhívnám a figyelmet, hogy a koráb-
ban ide települt cégek is folyamato-
san fejlesztenek. A Coloplast például a 
harmadik ütemét is befejezte.
 – Melyik cég számított a legna-
gyobb fogásnak?
 – Kezdjük azzal, hogy ebben nagy 
szerepet játszott – és mind a mai na-
pig játszik –, hogy a már itt lévő cé-
gek milyen hírét keltik a városnak. A 
mi esetünkben a jó hírünket keltették, 
ami bizony új és újabb cégeket hozott. 
Azért említsük meg, hogy a város-
nak már előttünk is volt ipari parkja, 
mert azon a területen, egy utcában 
volt néhány helyi vállalkozás, és erre 

megkaptuk az ipari park címet. Tar-
tozott ide egy 56 hektáros terület, s 
emlékszem, amikor az érdeklődőket 
kivittük megmutatni a területet, ak-
kor egy kukoricaföldet mutattunk. Az 
akkori városfejlesztési csoportvezető, 
addig is, amíg nem jönnek a vállaltok, 
kukoricával vetette be, hogy ne álljon 
ott üresen. Mindenesetre kezdődött a 
kábelkorbács üzemmel – ez nem so-
káig működött – de utána már jött a 
Coloplast. Majd a Diehl, s a többi.
 – Mi kellett ahhoz, hogy egy ilyen 
sikeres gazdasági programot tudjon 
megvalósítani a város?
 – Elcsépelt lesz, amit mondok, de 
igaz: egy jó csapat kell, amely képes 
arra, amikor jön egy érdeklődő, vagy 
megkeresnek bennünket egy fejlesz-
tési javaslattal, akkor tudjunk vála-
szolni a kérdéseikre. Volt olyan, hogy 
két nap alatt válaszoltunk a 60 kérdé-
sükre. Összeállítottunk egy anyagot 
arról, hogy mit tud ez a város nyújtani 
ahhoz, hogy érdemes legyen Nyírbá-
torba jönni. Tudtunk arra válaszolni, 
hogy milyen képzett szakemberek 
vannak a városban és a környéken. 
De érdekelte a fejlesztőket a közle-
kedés, az oktatás, óvoda, a szabadidő 
eltöltésének a lehetősége. Ez például 
a dánoknak egy nagyon fontos szem-
pontja volt. Még arra is kíváncsiak vol-
tak, hogy van-e disco a városban. Én a 
gazdaságból jöttem, előtte nagy cég-
nél is dolgoztam. Vásárosnaményban 
800 ember dolgozott a ruhagyárban. 
Ezt a világot jól ismertem, és ez a ta-
pasztalat sokat számított.
 – Ön tulajdonképpen 3 cikluson 
keresztül vezette a várost. Mi ebből 
az időszakból a legfontosabb, ami a 
várossal, a városban történt?
 – Ezt viszonylag könnyen meg tu-
dom határozni. Ebben az időszakban 
lett ez a város egy erős gazdasági ala-
pokkal rendelkező kulturális kisváros, 
ahol őrizzük a történelmi örökségünket. 
Ráadásul ezt is úgy, hogy közben abból 
is gazdasági értéket teremt. De az igazi 
eredmény mégis inkább az, hogy jó itt 
élni. Ez pedig annak köszönhető, hogy 
van munkahely, van munkajövedelem, 
vannak jó iskoláink, a szabadidő eltöl-
tésének is egyre több tere, lehetősége 
van. Ráadásul a város is folyamatosan 
egyre szebb. Ez időszak alatt is köze-
lebb került hozzánk a világ.

N. M.
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1. 1973 Városi cím átadása
2. 1973 Nyírbátor 2 mezőgazdasági szövetkezete: az Új Barázda és a Kossuth termelőszövetkezet egyesül
3. 1972-73-tól Az Építő- és Szakipari Szövetkezet jelentős építőipari tevkenységeket végez a városban 
4. 1974 Az Alkotóház és Képzőművészeti Stúdió elindítása
5. 1974 Kétszintes Vas-Műszaki Áruházat nyit az ÁFÉSZ
6. 1974 Megnyitotta kapuit a Nyírbátori Strandfürdő 
7. 1975 A Csepeli Szerszámgépgyár Nyírbátori Fúrógép gyáraként működik tovább, új csarnokot épít
8. 1976 A Nyírbátori Járóbeteg Szakorvosi Rendelőintézet átadása
9. 1976 Megalakul a Nyírbátori Báthory Sport Club, mely 7 sportágat tömörít
10. 1976 Megalakul az Nyírbátori Állami Zeneiskola
11. 1976 Az Auróra Cipőipari Vállalatot átveszi a Minőségi Cipőgyár, amely újabb csarnokot épít
12. 1976 Elkészül a Zöldért Vállalat 500 vagonos hűtőháza
13. 1976 Felépül a Ruhaipari Szövetkezet új termelőüzeme
14. 1976 Új gyártócsarnoka lett a Mezőgép Vállalatnak
15. 1976 A Faipari Szövetkezetnek új gyártósora épült
16. 1976 Megalakul a Tinódi Vegyeskórus
17. 1976 Átadták a 150 férőhelyes Kollégiumot a Kossuth utcán

18. 1976 A Nyírbátori Járási Üttörőelnökség tulajdonába került Káptalanfüredi Balaton-parti táborhely  
ünnepélyes avatója

19. 1976 Megalakul a Báthori István Múzeum Baráti Köre
20. 1976/1978/1981 Három ABC Áruház nyílik
21. 1977 Útjára indul a Nyírbátori Nemzetközi Ifjúsági Zenei Tábor

22. 1977 Megnyitja kapuit a Kisegítő Iskola és Diákotthon (mai Éltes Mátyás Iskola) a Debreceni utca 67. szám 
alatt

23. 1978 Átadják a Gyermekintézmény Kombinátot, a későbbi I. Számú Ált. Iskolát, óvodai és bölcsődei férőhe-
lyekkel együtt

24. 1980 A Nyírbátori Koncertfúvós Zenekar megalakulása
25. 1980 A Nyírbátori Ütőegyüttes megalakulása
26. 1980 Létrejön a Családsegítő Szolgálat
27. 1981 Az Új Barázda Termelőszövetkezet fúzióra lép a Nyírvasvári Szövetkezettel
28. 1982 A Ruhaipari Szövetkezet üzemcsarnoka új tanműhellyel, raktárakkal és irodákkal bővült.

NYÍRBÁTOR 50: AZ ELSŐ 10 ÉV
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A meséken túl, a bibliai történetek se-
gítik az érzelmi intelligenciájuk, szociá-
lis kompetenciáik fejlesztését, erkölcsi 
értékrendjük alakítását. Óvodánk indu-
lásának első évében kidolgoztuk azt a 
módszertani jó gyakorlatot, amely alap-
ján a mindennapok játékába, feladataiba 
beépítve, a jeles napokhoz, pld: víz-, Föld 
világnapja, egyházi ünnepekhez kapcso-
lódóan ismerhetik meg a gyermekek a 
bibliai történeteket. Fontos pedagógiai 
elvárás, hogy mindez játékos legyen, 
egészítse, bővítse ki az óvodai nevelés 
általános feladatait. Minden óvodape-
dagógus a saját csoportjához illesztett 
módon, a gyermekek életkorát figye-
lembe véve közvetíti az Ó-, és Újszövet-
ségi történeteket. 
 Törekszünk arra, hogy a gyermekek 
számára érthető legyen a mondanivaló, 
és ne legyen félelemkeltő a megfogal-
mazás. Egy-egy történettel két hétig 
ismerkednek óvodásaink. A kezdő - záró 

ének és ima közös elmondása között a 
történet ismertetése, vagy a gyerekek 
által történő felelevenítése történik, 
majd az erkölcsi értékeket, érzelmeket is 
megfogalmazzuk. Az óvodapedagógu-
sok dramatizálással, bábozással segítik 
a megértést. A kooperatív technikájú já-
tékok, színezők, dalos játékok, szólások, 
közmondások, gondolkodtató kérdések 
teszik teljessé a bibliai tevékenységet. A 
közös beszélgetések segítik a gyerme-
kek tudásának mélyítését, mert közben 
újraélik, megbeszélik, és értelmezik a 
hallottakat, látottakat. 
 Így erősödik az érzelmi kötődés Is-
tenhez, formálódik erkölcsi értékrend-
jük, ítélőképességük. A nagyobb életko-
rú gyermekek már meg is fogalmazzák 
gondolataikat, és különbséget tesznek 
jó és rossz között. Életkortól függetle-
nül, a játékos, a gyermekek életkorához 
igazodó Bibliával való ismerkedés lehe-
tővé teszi, hogy érzelmileg minél köze-

lebb kerüljenek hozzájuk azok az alap-
vető emberi értékek, amelyeket a Biblia 
hordoz, és a mai felgyorsult világunkban 
kiemelt figyelmet érdemelnek. Óvoda-
pedagógusaink szakmai felkészültség-
gel és hittel végzik ezt a tevékenységet. 
Ez az a református többlet, amit a mi 
óvodánk nyújt gyermekeinknek. 

Takácsné Matlag Erzsébet
óvodavezető, Báthory Anna Református 

Általános Iskola és Óvoda

Óvodánkban nagy hangsúlyt fektetünk a gyermekek személyiségének 
fejlesztésére. Fontos számunkra, hogy olyan alapvető emberi érté-
kekkel ismertessük meg őket, amelyek biztos alapként szolgálnak a 
későbbi életükben is. Keresztyén szellemű nevelésünk fontos pillére a 
bibliai történetekkel való ismerkedés. 

REFORMÁTUS TÖBBLET-BIBLIAI 
TÖRTÉNETEK MEGISMERÉSE

Intézményünkben „Dicső elődeink” címmel rendeztük meg a 
március 15-i ünnepi műsort. 30 felsős kisdiák nagy lelkese-
déssel készülődött heteken keresztül, hogy méltó módon em-
lékezzen meg az 1848-49-es forradalom és szabadságharc 
eseményeiről és történelmi alakjairól. Ez alkalommal a forra-
dalom és szabadságharc mindenki által ismert és tisztelt hősei 
mellett a korszak kevésbé híres, de el nem feledett nőalakjai 
kerültek a jelenetek középpontjába. Tanítványaink szerepjáté-
ka hűen tükrözte a 19. századi magyar történelem sorsfordító 
eseményének hangulatát. A fellépő gyerekek a műsorban fel-
csendülő csodálatos dallamokkal, prózai jelenetekkel, versek-
kel és táncokkal mély és szenvedélyes érzéseket, érzelmeket 
igyekeztek közvetíteni.
 Az ünnepi műsort követően történelmi jellegű akadály-
versenyt szerveztünk, melyen intézményünk minden osztálya 
részt vett. A március 15-i eseményeket felidézve 7 állomáson 
várták a vetélkedőt levezető 7.-es és 8.-os – a műsorban is fel-
lépő –, gyerekek a lelkes, versengeni vágyó diákokat. Történelmi 
tudást igénylő kérdésekkel, interaktív és ügyességi feladatok-
kal, szórakoztató játékokkal igyekeztünk minél több ismeretet 

és persze kikapcsolódást is nyújtani iskolánk tanulóinak. Mind 
az állomásvezetők, mind a résztvevők visszajelzései, valamint 

a készített fotók alapján elmondhatjuk, hogy sikerült emléke-
zetessé tenni ezt a napot. Az ünnepi műsort összeállította és a 
vetélkedőt szervezte Nagyné Lőrincz Lilla Andrea pedagógus.
 A versenyeken ismét nagyszerűen teljesítettünk! Az alsó 
tagozatos kisdiákok közül 8 tanuló kapott meghívást a Móra 
Matek megyei döntőjére, Tóth Enikő Abigél 2. osztályos ta-

MÁRCIUSI TÖRTÉNÉSEK AZ ÉLMÉNYSULIBAN
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Helyszín: a Nyírbátori Ma-
gyar-Angol Kéttannyelvű Ál-
talános Iskola 

 – Kérlek, mutatkozz be!
 – Lakatos Róbert vagyok. 
Huszonöt éves, Debrecenben 
dolgozom a Kenézy Gyula Or-
vosi Rehabilitáció és Fizikális 
Medicina Klinikán, mint osz-

tályos ápoló. Tanulmányaimat a Debreceni Egyetem Egész-
ségtudományi karán végzem diplomás ápoló szakon, az idén 
vagyok másodéves hallgató. 
 – Visszatértél a régi iskoládba. Miért?
 – Mert itt jó alapokat kaptam, és mindig befogadtak ben-
nünket a tanárok. Adtak esélyt, amivel ki tudunk törni. 
 – Ugyanis szeretnéd elmondani, hogy roma származású 
vagy? Hangsúlyozottan hirdeted, mivel példát szeretnél mu-
tatni?
 – Igen. Példát szeretnék mutatni a többieknek, hogy van 
esély. De csak tanulással tudunk kitörni. Tehát semmi mással. 
 – Abszolúte így látod?
 – Nemcsak én, hanem sok híresség is, akik velem egy 
származásúak, ők is csak alázattal és szorgalommal tudtak 
kitörni.
 – Úgy gondolod, hogy az a tudás, amit az iskolánkban 
kaptál, terelt téged jobb irányba?
 – Igen, főleg amit biológiából kaptam.
 – Ki volt a biológiatanárod?
 – Nagyné Bagaméri Éva, aki ma már igazgatónő. Mindig 
mutatta a vérköröket, hogy ezek a kis vérkörök…– Róbert a 
kezével mutatja a levegőben. –  És ez engem megfogott. Ko-
rábban is mindig az egészségügyben akartam dolgozni, mert 

amikor gyermekvédelmi gondo-
zásban voltam, kisebb korom-
ban gyakran betegeskedtem. 
Láttam a fehérköpenyes né-

niket, akik vizsgáltak, gyógyítottak bennünket. Már kicsi ko-
romban megfogalmazódott bennem, hogy az egészségügyi 
pályán szeretnék majd elhelyezkedni, ami sikerült is. 
 – Nagyon örülök neki. Kire emlékszel még szívesen az 
iskolánkból?
 – Hát igazából sokmindenkire. Horváth Edit tanárnőre, őt 
úgy kezeltem, mintha a pótanyukám lenne, mert mindig gon-
doskodott rólam, szerethetően. Tehát az igazgatónő is mindig 
támogatott engem. Azt gondolom, sok pedagógusban hagy-
tam pozitív benyomást.
 – És ők is benned, ezek szerint.
 – Örültek neki nagyon, és én is – Róbert sóhajt, merengőn 
folytatja: – Most egy könyvet olvasok traumagyógyításról Or-
vos-Tóth Noémitől, és éppen azért jöttem ide vissza, mert itt 
is értek traumák engem. Például a tanulásból fakadó sérelmek, 
mint az egyik tantárggyal kapcsolatban, amiből többször meg-
buktam. De valahogy mindig átlendültünk ezen az egészen.
 – Most ezt a sérelmet szeretnéd magadból kigyomlálni?
 – Hát már sikerült a kigyomlálás. Azért nagyon kemény 
volt, mert azt kaptam, hogy sosem lesz belőlem senki. De 
most jó lesz az illető elé állni, és a szemébe azt sugallni pozití-
van, hogy tessék látni, én pont erre vittem.
 – Mivel a kimondott szó hatása maradandó. A pozitív szó 
életre szóló erőforrás lehet, amíg a negatív blokkot okozhat. 
Önbecsülésrontó önbeteljesítő jóslat lehetett volna az ese-
tedben is a fent említett mondat, de szerencsére nem lett 
az. Ez példaértékű.
 – Az – Róbert mosolyra húzza a száját, láthatóan valami 
kellemes emlék jutott az eszébe. – Többször álmodtam erről 
az iskoláról. Nekem nagyon erős a kötődésem. Lehet, hogy 
azért, mert gyermekvédelemben nevelkedtem, és ott szoros 
kötődés van. Tudjuk, hogy a kötődés Harlow nevéhez fűződik, 
ugye, ő a majmokon kísérletezett, hogy a kötődésnek mekkora 

ISKOLAI HÍREK

VAN KITÖRÉSI LEHETŐSÉG…
Interjú egy roma származású, volt diákunkkal

nuló 7. helyezést ért el. Felkészítő tanító Szedlárné Szabó 
Judit.
 A „Kitárul a világ” megyei angol nyelvi versenyen Máté 
Dusán 3. helyezést ért el, aki Takács Adrienn tanárnővel ké-
szült fel a megmérettetésre.
 Az Arany János Anyanyelvi Verseny Országos Döntőjét 
március 25-én rendezték meg Budapesten, az ELTE-n. Erre a 
végső megmérettetésre az Élménysuli 10 felsős diákja jutott 
be. A rendezvény színvonalát mi sem bizonyítja jobban, hogy 
ebben a 3. fordulóban, amely egyéni és jelenléti verseny volt, 
csak az ország legjobbjai versenyezhettek. 
 A kitartó munka meghozta a gyümölcsét! A több órás 
utazás és a korai kelés ellenére is csodálatos eredmények 
születtek.
 Az 5. évfolyamon: V. hely Horváth Hédi Panka, VII. hely 
Enyedi Zelina, X. hely Mocsár Réka. A 6. osztályosok verse-
nyében: IX. hely Somogyi Jázmin, X. hely Czekmeiszter Panna, 
XII. hely Papp Réka. A 7. évfolyamot Erdős Péter képviselte, 
aki a X. helyen végzett.
 A 8. osztályosok közt: IV. hely Kóródi Kornél Ede, XII. hely 
Májer Dorka, XVI. hely Éles Hanna.

 A Báthory István Katolikus Óvoda, Két Tanítási Nyelvű Ál-
talános Iskola és Gimnázium által megrendezett szavalóver-
senyen iskolánkat Tóth Maja, Csordás Alexandra, 5. évfolya-
mos és Czekmeiszter Panna, Papp Réka 6. osztályos diákok 
képviselték, akik Petőfi-verseket szavaltak. A versenyen Czek-
meiszter Panna II. helyezést ért el. A diákokat a versenyekre 
Kóródiné Tóth Mária tanárnő készítette fel.
 Nagyon büszkék vagyunk a tanítványainkra, és szívből 
gratulálunk nekik az elért eredményekhez! 

Az Élménysuli nevelőtestülete
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Hagyományteremtő céllal szervezték meg a” Kék túra az autizmus-
sal élőkért” eseményt az Éltes Mátyás Iskolában, mondta el Szilágyi 
Zoltánné intézményvezető. Az intézményben egyébként is a csökkent 
képességű gyerekek oktatásával-nevelésével foglalkoznak, ami igazi 
embert próbáló feladat. Az „Éltesben” a diákok negyede valamilyen 
autizmussal nehezített életet él. Szerte a világban sem egyszerű a ké-
pességhiányos emberek élete, és lássuk be hazánkban, adott esetben 
megyénkben még az átlagosnál is nehezebben boldogulhatnak azok, 
akik valamilyen mássággal „terheltek”. Mi, magyarok – minden fel-
mérés szerint – nagyon tudunk idegenkedni a „másoktól” Néha szinte 
személyes sértésnek vesszük a más szokásokat, kinézetet, viseletet, 
bőrszínt, és legalábbis furcsának találjuk a más képességeket. A csök-
kent képességet meg már talán nehezen elviselhetőnek.

KÉK TÚRA AZ AUTIZMUSSAL ÉLŐKÉRT

az ereje. Több emberhez kötődöm az iskolából, ahogy Editke 
nénihez és Éva nénihez. Már csak ők maradtak a régi tanári 
karból. Tényleg jó ide visszatérni. Az a kisfiú, aki belépett ide 
az ajtón, most már a Debreceni Egyetemen tanul, és nem is 
az, hogy tanul, hanem igazából már dolgozok. Kiváltam, és eh-
hez iszonyatos erőfeszítés kellett. – Tekintetét végig futtat-
ja a könyvespolcokon sorakozó könyveken. –  Sokat jártam a 
könyvtárba, itt bujkáltam.
 – Ki volt akkor a könyvtáros?
 – Tóth Mátyás. Nagyon aranyos volt, segítőkész. De most 
már nincs olyan sok jó könyv, akkoriban sok szakkönyv volt.
 – A könyvtár új feladatokat vállalt fel. Az alsós és fel-
sős osztályok erősségközpontú foglalkozásokra és boldog-
ságórákra szoktak betérni hozzám. Ezzel segítem a tanulók 
lelki fejlődését.
 – Ó, az jó lehet. Olyan pozitív kisugárzásúnak látszol. 
 Elraktározom a meglátását. 
 – Tudok majd veled példálózni a foglalkozásokon – jegy-
zem meg. Róbert szeme felcsillan.
 – Nem akarok én grandiózusan beszélni, de a Debreceni 
Egyetem Egészségügyi Karán is fog készülni rólam egy cikk, ha 
majd elvégzem. Azért ez nagy szó. Hatalmas! Alig várom, hogy 
a diplomámat a kezemben tarthassam!
 Megszólal a csengő.
 – Ó! Ezek a csengők, amikor felszólalnak!

 – Hozza a traumát?
 – Nem, szerettem a csengőt. De amikor az az óra volt, 
amiből megbuktam, az rossz volt, mindig sírtam – Róbert el-
hessenti a rossz emléket. – Hát, de amikor a ballagás volt, azt 
sose felejtem el! A bankett! Olyan most, mintha álmodnék, egy 
mesevilágban lennék – közben Róbert az ajtóra néz. – Tetszik 
az a virág, le fogom fotózni – mutat a hat sziromból álló, pa-
pírból készült cserepes virágra, ami a karaktererősségeket 
szemlélteti. 
 – Mik a további terveid?
 – Most vagyok negyedik féléves a diplomás ápoló szakon. 
Utána szeretném elvégezni a kiterjesztett hatásköri ápolás 
mesterszakot. Aztán a doktori képzést, a Phd-t a Debrece-
ni Orvostudományi Egyetemen vagy a Debreceni Egyetem 
Egészségtudományok Doktori Iskolában. Amellett még a pszi-
chológia is nagyon mélyen érdekel, majd azt is szeretném, 
mint viselkedés-elemző vagy profilelemző meg ilyenek.
 – Drukkolok neked. Kívánom, hogy mindez teljesüljön, 
és ha teljesült, jelezd nekünk!
 Végezetül megkértem egy fotó erejéig Róbertet, hogy 
álljon a vetítővászon elé. Aztán boldogan ment felkeresni a 
pszichológus Judit nénit (Kovács Judit), akire nagy szeretet-
tel emlékezett, majd a ’pótanyukájával’ beszélgetett hosszan 
múltról, jelenről, és a jövőről, mert már láthatjuk, hogy egy 
roma tanuló is valóra válthatja az álmait, ha elég kitartó.

Pontosan ezért is van óriási jelentősége 
annak, hogy ahol és amikor csak lehet 
nagy és nyilvános rendezvényeken toljuk 

a társadalom szemébe, 
vannak közöttünk „má-
sak”, akik vagy annak 
születtek, vagy azzá 
lettek, de másak, mint 
a többség, a megszo-
kott tömeg. Az autista 
ember még közöttük 
is különös, teljesség-
gel eltérő és különbö-
ző. Mert lehet valaki 
úgy más, hogy közben, 

részekben akár toronymagasan kiemel-
kedhet az átlagból. Az Éltes 50 autista di-
ákja, az alkalomra, minden résztvevőnek 

kiosztott kék sapkában és a mindenki 
nyakába akasztott szívecskével egy időre 
ugyanolyan lett, mint mindenki más. Át-
lagos, egy cseppet sem feltűnő, a környe-
zet szürke (most éppen kék) tömegébe 
biztonsággal belesimuló kisdiák.
 Csak éppen most tv kamerák, lufik, 
biztonsági emberek és sok-sok ismeret-
len is „színesítette az iskola udvarának 
képét.  Mert bizony az eseményt Novák 
Katalin Magyarország köztársasági el-
nökének a jelenléte helyezte az ország 
figyelmébe. Egy sapkával a fején, nyaká-
ban a szivecskével, kézen fogva a gye-
rekekkel sétált párszáz métert. Allürök 
nélkül. Hivatalos beszéd nélkül. Csak 
simán sétált. 
 Már csak az kérdés, hogy mi lesz hol-
nap és utána a mindennapokban. A sok 
szürke hétköznap, amikor meg kell élni 
az életet mindenféle kék sapka nélkül. 
Az már csak rajtunk áll, hogy a sapkával 
együtt levesszük-e, kidobjuk-e a szívün-
ket is. Ez egy jó kezdeményezés volt, a 
gyerekeknek egy élmény, a felnőtteknek 
pedig egy alkalom, hogy egy pillanatra 
megálljanak és eszükbe jusson, az élet 
nagyon-nagyon bonyolult, összetett, 
sokszínű és érdekes kihívásokkal tele.

Nagy Miklós
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fBeszerző
fSzoftverfejlesztő
fPLC programozó
fFolyamatmérnök
fGéptervező mérnök 
fElektromos tervező
fGyártástechnológus
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készítő

fHegesztő
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fMechanikus szerelő
fElektromos, 

Mechanikus karbantartó
fRaktáros

Kiemelt pozícióink:

ÁPRILIS 29. (SZOMBAT) 

10:00 Ünnepi emlékülés a művelődési központban. Az 
ünnepi műsoron kívül a nyitórendezvényen emlé-
kezőbeszédek hangzanak el, bemutatják a város fél 
évszázados múltját összefoglaló könyvet, illetve em-
lékplaketteket adnak át azoknak, akik az elmúlt 50 
évben több évtizedes munkát végeztek Nyírbátor ér-
tékeinek gyarapításáért. A program zártkörű.

10:00 Három torony túra Újra megcsodálható 15 óráig a 
kivételes látványt nyújtó három nyírbátori torony: a 
városháza tűztornya, a református templom tornya 
és a fa harangtorony. Az épületek tetszőleges sor-
rendben, ingyenes látogathatók. A túrán 3 éves kor 
felett lehet részt venni.

16:00 Szerenádest a Nyírbátori Fúvószenekarnak köszön-
hetően a Várostörténeti sétányon, a Kossuth utca és 
a Papok rétje közötti szakaszon ismét felcsendül a 
fúvós zene a történelmi magyar indulóktól a musical-
eken át a modern mai filmzenékig.

ÁPRILIS 30. (VASÁRNAP) 
– VÁROSI MAJÁLIS A PAPOK RÉTJÉN

9:00 Főzőverseny
12:00 Polgármesteri köszöntő, diákpolgármester avatása
  Színpadi produkciók: Bátor Mazsorett csoport, Nyír-

bátori Határőr Igazgatóság Nyugdíjasai Egyesület, 
Nyugdíjas Értelmiségiek Egyesülete, Báthori István 
Nyugdíjas Klub, Szatmár Alapfokú Művészeti Isko-
la Nyírbátori Tagintézményének néptánc csoportja, 
Boridalok Trió

19:00 Azahriah koncert, utána éjfélig DJ szórakoztatja a kö-
zönséget.

Kísérőprogramok: solymászbemutató, Extreme Bike Show, 
Bringasuli, népi játszóház, gyöngyfűzés, csillámtetoválás, 
fafaragás, sakkozás, paintball céllövölde, ugrálóvár, körhinta, 
élő csocsó. Vásárolható többek között kürtőskalács, lángos, 
hamburger, lepény, gyros, pattogatott kukorica, vattacukor, 
alkoholos és alkoholmentes italok.

50 ÉVES NYÍRBÁTOR – SZÜLINAPI HÉTVÉGE
Nyírbátor számára különleges nap lesz április 29-e. 
Ezen a napon 50 évvel ezelőtt vált másodjára is vá-
rossá a település. Az önkormányzat a szülinapi hét-
végén nagyszabású programsorozattal készül.

A Városi Majális 19 óráig tartó programjaira a belépés 
ingyenes. Az Azahriah koncert érvényes Nyírbátor Kártyával 

és 7 éves kor alatt ingyenes. A Nyírbátor Kártyával nem 
rendelkező 7 éven felüliek számára 3000 Ft a jegy.

A rendezvény megközelíthető a Kossuth, a Damjanich és a 
Zrínyi utca felől. A Kossuth utca felől csak a Nyírbátor Kártyával 
rendelkezők jöhetnek be. Bankkártyás és készpénzes fizetésre 

is lesz lehetőség. Parkolásra javasolt a Penny, a Spar, 
a Bátori ABC és a polgármester hivatal parkolója. 


